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 برخي بانك ها حساب هاي 

قرض الحسنه را به جاري تبديل مي كنند
در س�ال هاي اخير، ب�ه اين دليل كه س�پرده هاي قرض الحس�نه 
كاهش پيدا كرده و همگي به س�پرده هاي ميان مدت يا بلند مدت 
تبديل ش�ده ، لذا اين موضوع در تجهيز منابع قرض الحسنه تأثير 
گذاش�ته اس�ت. امروزه انگيزه  هاي سابق بس�ياري از مردم براي 
سپرده  قرض الحس�نه كه افراد نيازمند از آن استفاده كنند، اكثراً 
به انتفاع مادي تبديل شده و مردم گرايش به سمت افتتاح حساب 
قرض الحس�نه ندارند و اين موضوع مش�كل ايجاد كرده اس�ت. 
به گزارش »جوان« برخي از كارشناس��ان از اج��راي برخي طرح هاي 
جذب سپرده در بانك ها گلايه مند هستند و مدعي اند كه بانك ها سنت 
پسنديده قرض الحسنه را به دليل سود پايين و به قولي بي فايده بودن 
فراموش كرده و پول مشتريان اين حساب ها را به سمت حساب جاري 
سوق مي دهند. اين در حالي است كه منابع قرض الحسنه بانك ها طي 
سال 92 از 9/7 درصد كاهش برخوردار شده است. از چند سال پيش كه 
نرخ سود هاي بانكي براي جذب سپرده بين بانك ها و مؤسسات رقابتي 
شد، جريان  »هر كي سود بيشتر بده« بين مشتريان و سپرده گذاران 
بانكي راه افتاده است. س��ود هاي 22 تا 30 درصد باعث شده كه كمتر 
سپرده  گذاري به فكر س��نت قرض الحسنه و كمك به نيازمندان باشد. 

گويا بانك ها در اين برهه از همه نيازمندان، نيازمند تر هستند!
بانك ها ه��م كه در دوران ركود مس��كن و كاهش اتكا ب��ه منابع بانك 
مركزي قرار داشتند، سعي كرده اند كه به هر نحوي پول مردم را ارزان تر 
جذب كنند و گران تر بفروشند. در سال هاي گذشته يكي از ابزارهاي 
ايجاد انگيزه براي سپرده گذاري قرض الحسنه توسط بانك ها، معرفي 
جوايز و تبليغاتي بود كه باعث جذب سپرده هاي پس انداز قرض الحسنه 
مي شد، هرچند كه اين جوايز همچنان رواج دارد، اما به نظر مي رسد اين 
سياست تاحدودي كمرنگ شده و اين امر مي تواند عاملي براي كاهش 

انگيزه پس انداز در حساب هاي قرض الحسنه باشد. 
افزايش شديد نرخ تورم و به تبع آن افزايش نرخ سود سپرده هاي بانكي 
و اوراق مش��اركت در س��ال هاي اخير هم از ديگر دلايل كاهش منابع 
قرض  الحسنه بانك هاست. با سود دار شدن تمامي منابع بانكي، مردم 
ديگر تمايلي به پس انداز قرض الحسنه اي ندارند و براي همين بانك ها 
اخيرا براي جبران كاهش منابع خود به س��مت تبديل حس��اب هاي 
قرض الحسنه به جاري حركت مي كنند. حساب هاي جاري فاقد سود 
هستند و بانك ها با ارائه دس��ته چك به مشتري به صورت فوري قصد 

جابه جايي منابع از قرض الحسنه به جاري را دارند. 
حساب هاي قرض الحسنه براي بانك در شرايط فعلي صرفه اقتصادي 
ندارد و بانك مجبور است براساس قواعد بانك مركزي اين منابع را تنها 
در راه قرض الحسنه صرف كند. اما حس��اب هاي جاري منابعي ارزان 
بوده و بانك ها براي هزينه كرد آنها به مراجع بالاتر پاسخگو نيستند. در 
حال حاضر برخي بانك ها براي اينكه سنت پسنديده قرض الحسنه را از 
نظام بانكي به حداقل برسانند، دست به ترفندي خاص زده و با تطميع 
و غيره از پرسنل بانك خواسته اند تا مشتريان را به افتتاح حساب جاري 
كارت كه داراي قرعه كشي هفتگي است ترغيب كنند. در اين بانك ها 
شعبي كه اقدام به افتتاح گسترده اين حساب كنند، پاداش هاي ويژه 
دريافت مي كنند. از زمان اجراي اين طرح منابع قرض الحسنه به جاي 
رسوب در سرفصل قرض الحسنه در حساب جاري رسوب كرده ومنابع 
قرض الحسنه به شدت كاهش پيدا كرده اس��ت. لازم به ذكر است كه 
منابع جاري جزء منابع ارزان است و تعهدي براي بانك ايجاد نمي كند 
كه وام قرض الحسنه بپردازد. بهتر است مسئولان نسبت به اين موضوع 

حساسيت نشان دهند و برخورد لازم صورت گيرد.  

ذخاير نفتي ايران به 157 ميليارد بشكه  رسيد
ش�ركت »انِي« در جديدترين بررس�ي خود از وضعيت نفت و گاز 
در جهان اعلام ك�رد: ميزان ذخاي�ر نفتي ايران در س�ال 2013 با 
رش�د 1/8 درصدي به 157 ميليارد و 300 ميليون بش�كه رسيده 
اس�ت و به اين ترتيب بيش�ترين رش�د افزايش ذخاي�ر نفت در 
ميان 10 كش�ور نخس�ت مالك ذخاير نفتي، به اي�ران تعلق دارد. 
به گزارش گروه اقتصاد بين الملل فارس، شركت ايتاليايي »انِي« سومين 
شركت بزرگ نفتي اروپا در جديدترين گزارش خود به بررسي وضعيت 
نفت و گاز جهان پرداخته اس��ت. بر اساس گزارش اين شركت در مورد 
ذخاير نفتي جهان در سال 2013، ايران از اين نظر همانند سال قبل در 
جايگاه چهارم قرار گرفته و ميزان ذخاير آن 157 ميليارد و 300 ميليون 
بشكه برآورد شده است. بر اين اساس، ذخاير نفتي ايران در اين سال 1/8 
درصد نسبت به سال پيش از آن رشد داش��ته است. ذخاير نفتي ايران 
طي بازه 13 ساله 2000 تا 2013 نيز رشد 4/4 درصدي را تجربه كرده 
است. بيشترين افزايش ذخاير در سال 2013 نسبت به سال پيش از آن، 
به ايران با رشد 1/8 درصدي ذخاير نفتي اين كشور تعلق دارد؛ همچنين 

ذخاير نفتي عراق در اين سال 1/7 درصد كاهش يافته است. 
ذخاير نفتي ايران در سال 2012 نسبت به سال پيش از آن رشد 2/3 
درصدي و در بازه 12 ساله 2000 تا 2012 رشد 4/6 درصدي را تجربه 
كرده بود. بر اساس اين گزارش، ميزان ذخاير نفتي جهان در سال 2013 
بيش از 1658 ميليارد بشكه بوده است كه بيش از 1404 ميليارد بشكه 
نفت از اين ذخاير به 10 كشور نخست داراي ذخاير نفتي جهان و حدود 
254 ميليارد بشكه ديگر به باقي كشورها تعلق دارد. ميزان ذخاير جهان 
در سال 2013 نسبت به سال 2012 رشد 0/4 درصدي و در بازه زماني 

2000 تا 2013 رشد 2/5 درصدي را تجربه كرده است.

رئيس س�ازمان توس�عه تج�ارت از افزايش 
20 درص�دي ص�ادرات غيرنفتي و رش�د 30 
درصدي واردات در ش�ش ماهه امس�ال خبر 
داد و گفت: براي تس�هيل واردات شمش طلا 
در ح�ال مذاك�ره با بان�ك مركزي هس�تيم. 
ولي الله افخمي راد روز گذشته به مناسبت روز ملي 
صادرات به جمع خبرنگاران آمد و با اعلام افزايش 
صادرات غير نفتي در نيمه نخست امسال، از عدم 
ماندگاري كالاهاي ايران��ي در بازارهاي خارجي 
انتقاد كرد. وي در ابتداي نشست به آمار و ارقامي 
در خصوص حجم صادرات اشاره كرد و گفت: آمار 
و ارقام شش ماهه سال جاري حكايت از رشد 20 
درصد در صادرات غير نفتي دارد و طبق آخرين 
آمار گمرك 23/2 ميليارد دلار با احتساب ميعانات 
گازي به خارج از كشور صادر شده و اگر ميعانات را 
از اين ميزان كم كنيم رقمي حدود 16/7 ميليارد 
دلار صادرات داش��ته ايم كه نزديك به 10 درصد 

افزايش داشته است. 
وي همچنين در مورد ميزان واردات كشور گفت: 
26 ميليارد دلار حجم واردات ما بوده كه از رشد 
30 درصدي نسبت به سال قبل برخوردار است. 
رئيس سازمان توسعه تجارت به اين نكته اشاره 
كرد كه حجم تجارت خارجي كشور در مجموع در 
شش ماهه اول سال بالغ بر 50 ميليارد دلار شده 

كه مقداري تراز منفي داريم و نبايد فراموش كرد 
كه در آمار گمرك صادرات خدمات فني مهندسي، 
گردشگري، انتقال، ترانزيت و ساير بخش هايي كه 
در قالب خدمات تقسيم مي شوند، نيست و برآورد 
ما در صادرات اين بخش ها رقمي حدود 3 ميليارد 
دلار است. افخمي راد به اين نكته اشاره كرد كه 
70 درصد صادرات ما به پنج كشور بوده است كه 
چين با 4/6 ميليارد دلار مق��ام اول، عراق با 2/8 
ميليارد دلار مقص��د دوم و امارات با 1/9 ميليارد 
دلار سومين كشوري است كه بيشترين صادرات 

ايران به آن صورت گرفته است. 
   مذاكره با بانك مركزي

 براي تسهيل در واردات شمش طلا
افخمي راد در پاس��خ به اينكه چه برنامه اي براي 
حمايت از ممنوعيت ص��ادرات برخي كالاهاي با 
ارزش افزوده بالا مانن��د مصنوعات طلا داريد كه 
تأثير مستقيمي در كاهش توليد داخل دارد، گفت: 
اين موضوع مسئله اي است بين دستگاهي اما بايد 
گفت اگر كسي بخواهد شمش طلا را وارد و آن را 
تبديل به مصنوعات و سپس صادر كند، مشكلي 
نداريم فقط بايد تضميني را به بانك مركزي بدهد 
كه رقمش هم بالا نيست و بايد به ميزان 8 درصد 
از طلاي وارداتي بابت ماليات بر ارزش افزوده در 
بانك سپرده كند. وي افزود:اگر آن را در بازار داخل 

عرضه كرد اين ماليات به او برگردانده نمي شود و 
در صورت صادرات فرد صادركنن��ده اين پول را 
دريافت خواهد كرد، البته جلساتي را با همكاران 
بان��ك مركزي برگ��زار و درخواس��ت كرده ايم تا 
واردات ش��مش طلا نياز به مج��وز بانك مركزي 
نداش��ته باشد. وي از نبود ش��ركت هاي كهنسال 
ايراني معتبر به عنوان يك نقطه ضعف براي حضور 
در بازارهاي جهاني ياد كرد و گفت: مدت ماندگاري 
شركت هاي معتبر ايراني در عرصه توليد صادرات 
زياد نيست كه در نظام اقتصادي يك نقص محسوب 
مي شود و بايد ضوابط و مقررات را به گونه اي تنظيم 
كنيم كه اين نقيصه برطرف ش��ود، از طرف ديگر 
بايد صادركنندگان براي حض��ور دراز مدت خود 
در بازارهاي جهاني برنامه ريزي كنند نه آنكه فقط 

براي منفعتي كوتاه اقدام كنند. 
رئيس سازمان توسعه تجارت با اش��اره به اينكه 
ماندگاري كالاهاي ايران��ي در بازارهاي خارجي 
زياد نيست، گفت: اين يك مشكل بزرگي است و 
معيارها و ضوابط به گونه اي بايد باشد كه كالاهاي 
ايراني در بازارهاي خارجي حضور دائمي و مستمر 
داشته  باش��ند. وي تأكيد كرد: هم اكنون بيشتر 
تجار حضورش��ان در بازارهاي خارجي منوط به 
منافع اس��ت و به محض برخورد با مشكلي از آن 
بازارها حذف مي ش��وند و البته حضور مس��تمر 

صادر كنندگان مستلزم برنامه ريزي دراز مدت است 
كه هم تجار و هم دولت بايد به آن توجه كنند. 

وي در پاس��خ به اينكه در لايحه خ��روج از ركود 
چه برنامه اي براي ص��ادرات غير نفتي و حمايت 
از آن به تصويب رسيده اس��ت، گفت: بحث هاي 
عمده اي كه در مورد صادرات مطرح است ايرادات 
بين دستگاهي است و يك پيشنهاد در اين زمينه 
در لايحه اي كه به مجلس داده شده اينكه منابع 
حاصل از دريافت عوارض كالاهاي با ارزش افزوده 
پايين به صادركنندگان كالاهاي با ارزش افزوده 

بالا اختصاص يابد. 
   انتقاد از سازمان امور مالياتي 

افخمي راد در پاس��خ به س��ؤالي مبني بر اينكه 
طبق قانون نبايد مالياتي از صادركننده دريافت 
شود اما سازمان امور مالياتي 8 درصد ماليات بر 
ارزش افزوده را با گذشت يك سال و نيم هنوز به 
برخي صادركنندگان برگشت نداده است، گفت: 
ما در اين قسمت دچار مش��كل هستيم و به  رغم 
جلسات بسيار زياد و پيگيري هايي كه با سازمان 
امور مالياتي داش��ته ايم اين س��ازمان س��از و كار 
مناس��بي را در اين زمينه تاكنون طراحي نكرده 
است تا بتواند 8 درصد ماليات بر ارزش افزوده را به 
صادركنندگان بازگرداند اما با رويكرد مثبت وزير 
اقتصاد اميدواريم اين موضوع حل شود. وي ادامه 
داد: البت��ه اين موضوع در م��ورد ورود مواد اوليه 
كالاهايي كه پس از توليد صادر مي شوند نيز وجود 
دارد كه گمرك راهكار مناس��بي را در اين زمينه 
تهيه كرده تا پس از صادرات حقوق اوليه اي را كه 

دريافت كرده برگرداند. 
  پرون�ده واردات خودروه�اي لوك�س را 

ببنديد
يكي از س��ؤالاتي كه طبق روال هميشه خبرنگاران 
پاسخ آن را از رئيس سازمان توسعه تجارت مطالبه 
كردند مجوز واردات خودروه��اي لوكس و ارزبر بود 
كه افخمي راد به آن پاسخ داد و گفت: اميدوارم يك 
بار براي هميشه پرونده اين موضوع بسته شود، زيرا 
همانطور كه گفته ايم از ابتداي امسال هيچ مجوز و 
ثبت سفارشي براي خودروهاي بالاي 2500 سي سي 
و به گفته ش��ما خبرنگاران خودروهاي لوكس داده 
نشده و از مجموع 132 خودرويي كه با اين شرايط از 
گمرك خارج شده 65 مورد مربوط به سفارتخانه ها و 

نمايندگي هاي خارج از كشور بوده است. 
وي تصري��ح ك��رد: ي��ك دوره اي در دول��ت 
تخفيف هايي براي ورزشكاراني كه در مسابقات 
جهاني م��دال مي گرفتند ي��ا جانب��ازان بالاي 
70 درصد صورت مي گرفت اما از ابتداي امسال 
ديگ��ر خودرويي با اين ش��رايط ثبت س��فارش 
نمي ش��ود چراكه در ش��ش ماهه اخي��ر بالغ بر 

470هزار خودرو در كشور توليد شده است.

افزايش 20 درصدي صادرات غيرنفتي در 6 ماهه امسال
رئيس سازمان توسعه تجارت خبر داد

تحريك بازار مسكن به سبك دلار! 
رئيس انجمن انبوه س��ازان تهران گفته است: مس��كن سال آينده 70 
درصد گران مي شود و استدلالش اين است كه تقاضاي پنهان اين بلاي 

قيمتي را بر سر مردم نازل خواهد كرد !
فارغ از اينكه رقم 70 درصدي چرا عنوان شده و اين رقم از كجا بيرون 
آمده و بر چه اساسي محاسبه شده اما ايشان بهتر از هر كسي مي داند كه 
در هر بازاري كشش عرضه و تقاضا به عنوان يك كل مؤلفه اي پيچيده 

است نه آنكه به شكل خطي و تك بعدي به آن بپردازيم. 
رئيس انجمن انبوه سازان استان تهران با اشاره به تقاضاي پنهان در بازار 
مسكن اعلام كرده در حال حاضر 2ميليون خانوار در كشور فاقد مسكن 
هستند و چون س��الانه 800 هزار ازدواج در كشور صورت مي گيرد به 

دليل عدم تناسب عرضه با تقاضا قيمت مسكن بالا مي رود. 
اما ايش��ان نگفته كه افزايش قيمت زمين و مس��كن طي اين سال ها 
منبعث از اين استدلال نبوده و تعيين كننده قيمت مسكن، بانك ها و 
نهادها هستند كه در ساخت مسكن هاي لوكس برنامه ريزي مي كردند و 

فروش گران تر مسكن هاي لوكس به معناي سود بيشتر بوده است !
البته برخي از بساز و بفروش ها هم از اين رهگذر سودهاي بالاي 100 
درصد سالانه رابراي خود رقم زده اند. اما نگاهي به آمار اعلامي كه پيش 
خريد مسكن به نصف رسيده نشان مي دهد ديگر روياي سودهاي بالاي 
100 درصد محقق شدني نيست و خريداران مسكن توان خريد مسكن 

با هر قيمتي را ندارند. 
لذا اين كاهش تقاضا در شرايط كنوني حتي با معجزه فروش نفت بيش 
از دوران قبل از تحريم هم حداقل در س��ال بعد محقق شدني نيست و 
اين استدلال تنها با يك انگيزه و سود شايد مطرح شده باشد و آن هم 

خروج از ركود!
 در تحليل اين ادعاي بدون پايه علمي تنها كافي است بر اساس تحليل 
گفتماني كليد واژه هاي مصاحبه سفارشي اين مسئول را با خبرگزاري 
ايرنا بيرون كشيد تا به خوبي دريافت هدف اصلي، ايجاد نگراني براي 
مردم و تحريك بازار مسكن است، غافل از اينكه كف دست مردم مويي 
براي كندن ندارد و حتي قدرت خريد آنها با درآمدهاي عقب مانده از 

تورم، به قيمت هاي فعلي مسكن نمي رسد. 
برخي از اي��ن واژه ها عبارتن��د از » توقف خريد و ف��روش«، » تقاضاي 

پنهان «، »نزول بلاي قيمتي« و بالاخره » 70 درصد!«
خوانندگان محترم لابد يادشان هست كه وقتي قرار به افزايش قيمت 
دلار و طلا ش��د ناگهان مردم ب��ه بانك ها و صرافي ها هج��وم بردند و 
حتي كارگران و مادر بزرگ ها هم با كارت ملي به دس��ت در صف هاي 
شبانه ايستادند و دس��ت آخر گناهكاران و جمشيد بسم الله )به عنوان 

اعلام كننده قيمت دلار(و پيامك خبرگزاري فارس اعلام شد !
اگر چه احتمال موفقيت اين ش��يوه ايجاد عطش در بازار كالاهاي با 
ارزش كم، اما سرمايه اي وجود داشته و آزمون خود را پس داده است 
) به خصوص كه عرضه كننده اصلي هم بخش خصوصي نيس��ت ( اما 
بدون شك در كالاي گرانقيمت مسكن كه عرضه كنندگان آن عمدتاً 
بخش خصوصي و غير دولتي هستند، نمي تواند جوابگو باشد. يعني اين 
روش تحريك بازار تنها اثرش فشار رواني جديدي است كه به طبقه زير 
دست وارد مي شود. طبقه كارمند و كارگري كه هم اكنون نيز با سپرده 

ده ها ساله قادر به ابتياع آن نيست !

 توجه به حقوق مصرف كننده 
موجب اعتلاي صنعت مي شود  

وزي�ر صنعت، مع�دن و تج�ارت ب�ا تأكي�د ب�ر ل�زوم حمايت از 
حق�وق مصرف كننده گفت: كيفي�ت، عين صنعت و توليد اس�ت 
و باي�د در كن�ار توجه ب�ه كميت ب�ه كيفي�ت نيز توجه داش�ت.
به گزارش روابط عمومي، محمدرضا نعمت زاده افزود: وقتي واحدهاي 
توليدي، حقوق مصرف كننده را در نظ��ر بگيرند باعث افزايش فروش 
و رشد صنعت خواهد ش��د. وي با بيان اينكه مصرف كننده بايد بتواند 
انتخابي بر مبناي اطلاعات داش��ته باش��د و در واقع اطلاعات گيري از 
كالا و خدمات حق اوس��ت، ادامه داد: در حمايت از مصرف كنندگان، 
خريدار بايد بداند ب��ه كجا مراجعه كند و چه كالاي��ي را با چه كيفيت 
و قيمتي تهيه كند و اين موضوع جز ب��ا رقابت و عرضه كافي محصول 
محقق نمي شود. نعمت زاده اظهار كرد: توليد كنندگان خود نخستين 
مصرف كنندگان محصولات هستند و جداي از آن نمي باشند، بنابراين 
بايد در كنار توجه به توليد، به حقوق مصرف كننده نيز توجه داش��ته 
باشند و خود را با بهترين هاي دنيا مقايسه كنند و شاخص هاي ارزيابي 
اس��تاندارد بين المللي را در نظر بگيرند. وزير صنعت، معدن و تجارت 
افزود: صنعتگران و توليدكنندگان بايد براي جلب رضايت مش��تريان 
تلاش  كنند تا ارائه خدمات به مصرف كنندگان در اولويت باشد و ضمن 
ارائه خدمات قبل، بعد و حين فروش، اين خدمات به نحوي تنظيم شود 

كه رضايت مشتريان را به همراه داشته باشد. 
-------------------------------------------------------
رد فوريت طرح »آزادسازي معامله سهام 
عدالت در بورس« از سوي نمايندگان  

نماين�دگان ب�ه دو فوري�ت و ي�ك فوري�ت ط�رح آزادس�ازي 
دادن�د.  منف�ي  رأي  ب�ورس  در  عدال�ت  س�هام  معامل�ه 
به گزارش فارس، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي سه شنبه در صحن 
علني به فوريت طرح آزادس��ازي معامله س��هام عدالت در بورس رأي 
ندادند. براساس اين گزارش اين طرح كه به امضاي 51 نفر از نمايندگان 
مجلس رسيده بود توسط عبدالرضا مصري عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس كه ط��راح اين طرح نيز ب��ود با پيش��نهاد دو فوريتي بودن در 
صحن علني قرائت شد كه از مجموعه 212 رأي نمايندگان ،80 نفر به 
فوريتي آن رأي موافق، 87 نفر رأي مخالف و 9 نفر رأي ممتنع دادند.  دو 

بنابراين دو فوريتي بودن آن از سوي نمايندگان مجلس رد شد. 
در ادامه بنا بر پيشنهاد يك فوريتي بودن آن به رأي گذاشته شد كه از 
مجموع 213 رأي با 98 رأي موافق، 61 رأي مخالف و 6 رأي ممتنع يك 
فوريتي بودن آن نيز رأي نياورد. سپس علي لاريجاني، رئيس مجلس 
شوراي اسلامي اعلام كرد با توجه به رأي منفي نمايندگان دو فوريت 
بررسي طرح و يك فوريت طرح، طرح آزادسازي معامله سهام عدالت در 

بورس به صورت عادي در دستور كار مجلس قرار خواهد گرفت. 
-------------------------------------------------------

 بسته جديد تسهيلات اعتباري بانك دي 
براي صادركنندگان رونمايي مي شود  

بس�ته جديد تس�هيلات اعتباري بانك دي براي صادركنندگان 
كش�ور همزم�ان ب�ا برگ�زاري هماي�ش »بانك�داري جام�ع، 
در  صادركنن�دگان  مال�ي  تأمي�ن  در  نوي�ن  رويك�ردي 
راس�تاي توس�عه ص�ادرات غي�ر نفت�ي« رونماي�ي مي ش�ود. 
به گزارش اداره كل روابط عموم��ي بانك دي، اين همايش با همكاري 
سازمان توسعه تجارت و بانك دي با عنايت به ضرورت و اهميت تأمين 
مالي صادرات غير نفتي و در راستاي تأمين راهكارهاي اجرايي مناسب 

در محل سازمان توسعه تجارت برگزار خواهد شد. 
مدير عامل بانك دي در اين همايش بس��ته جديد تسهيلات اعتباري 

بانك را كه مختص صادركنندگان كشور است، رونمايي خواهد كرد. 
همايش بانكداري جامع، رويكردي نوين در تأمين مالي صادركنندگان 
با حضور مسئولان سازمان توسعه تجارت، شبكه بانكي كشور، صندوق 
ضمانت صادرات ايران و بنگاه ها و تشكل هاي صادراتي كشور از ساعت 
9 الي 12 روز چهارشنبه 16 مهرماه در محل سالن كنفرانس شماره يك 

سازمان توسعه تجارت برگزار مي شود.

بهناز  قاسمي
   گزارش  يك

علي طالب زاده مهران  ابراهيميان

وزير اقتصاد با بيان اينكه     اقتصاد كلان
نبايد بخش هاي اقتصادي 
ديگر به منابع قوي بان�ك مركزي تكيه كنند، از 
برنامه دولت براي كاهش نرخ سود بانكي بر اساس 
تورم انتظاري 15 درصد در سال آينده خبر داد. 
به گزارش »جوان«، علي طيب نيا در نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي گفت: جلسه اي 
با وزير راه و شهرس��ازي و رئيس كل بانك مركزي 
در رابطه با مس��كن و اعطاي تسهيلات به مسكن 
بدون آثار تورمي و رونق بخش��ي به مسكن برگزار 
شده است. وزير امور اقتصاد و دارايي گفت: ديگر به 
واسطه رشد نقدينگي و چاپ پول به بخش ها منابع 
نخواهيم داد از اين رو تمامي بخش هاي اقتصادي به 

فكر تهيه منابع به جز بانك مركزي باشند. 
طيب نيا درباره انتقادهاي مطرح به نرخ رشد اعلامي 
بانك مركزي گفت: در س��ال ج��اري طبق روال 
معمول و بنا بر ش��يوه و روش هاي استاندارد آمار 
منتشر شد و احتمال دارد برخي از دوستان به طور 
كامل گزارش بانك مركزي را مش��اهده نكرده اند. 
رشد 4/6 درصدي توليد سه ماهه سال جاري نسبت 
به مدت مشابه اعلام شده كه محاسبه آن كاملاً فني 

و بدون ملاحظه ويژه اي صورت گرفته است. 
در همين گزارش نرخ رشد بخش ها با هم متفاوت 
اس��ت اما عموم بخش ها رش��د اقتص��ادي مثبت 

داشته اند. وي ادامه داد: رشد 4/6 درصدي نسبت به 
سال 90 نبوده و نسبت به توليد سال 90 همچنان 
فاصله داريم و اميد است اين شكاف هرچه زودتر پر 
ش��ود. وزير امور اقتصاد و دارايي يادآور شد: زماني 
كه در ركود هستيم نيازي به سرمايه گذاري جديد 
نيست و اين نش��ان از آن دارد كه از ظرفيت هاي 

موجود استفاده نشده است. 
طيب نيا همچنين در ادامه سخنان خود درباره نرخ 
سود اينطور توضيح داد كه در شرايط فعلي كه نرخ 
تورم كاهش يافته نمي تواند نرخ سود غيرمتعارف 
از سوي مؤسسات مالي ارائه شود و سال آينده نرخ 
تورم مطمئناً بيش از 15 درصد نخواهد بود كه بر 
همين اساس نرخ سود هم كاهش خواهد يافت. وي 
درباره تصميم دولت براي تسويه بدهي دولت به 
بانك مركزي با تسعير ارز تأكيد كرد: بانك مركزي 
بخشنامه اي ابلاغ و بدهكاران ارزي را تفكيك كرده 
است كه كنار اين بخشنامه 2 بند ديگر در رابطه با 
تسويه بدهي هاي دولت به بانك مركزي و بدهي 
بانك ها به بانك مركزي بوده است. طيب نيا در پايان 
درباره تشكيل بانك مشترك ايران و روسيه گفت: 
سياست دولت بر آن است كه از پول ملي كشورهاي 
طرف معامله در مبادلات تجاري به جاي ارز هايي 
همچون يورو و دلار استفاده شود و خوب است كه 

وابستگي به يك ارز خاص را از دست بدهيم.

وزير اقتصاد: تورم 15درصدي هدف گذاري شد

عكس: فاطمه عرفانيان/ جوان

س�رانجام نظارت بركيفيت بنزي�ن وارداتي به 
سازمان اس�تاندارد سپرده ش�د و هفته آينده 
به روزتري�ن و كامل تري�ن آزمايش�گاه بنزين 
كش�ور در بندرعب�اس راه اندازي خواهد ش�د. 
رئيس سازمان اس��تاندارد، روز گذش��ته در جمع 
خبرنگاران در خصوص نظارت ب��ر كيفيت بنزين 
وارداتي گفت: طبق تفاهمنامه س��ال 84 و قانون 
بودج��ه 91 نظارت ب��ر بنزين از وظايف س��ازمان 
اس��تاندارد خارج ش��د ولي در حال حاضر سازمان 
اس��تاندارد و مس��ئولان وزارت نفت بر اين عقيده 
هستند كه كنترل كيفي بنزين بايد توسط سازمان 

استاندارد انجام شود. 
پيروزبخ��ت افزود: منتظ��ر مصوبه ش��وراي عالي 
استاندارد هستيم و اين مصوبه را تا آبان ماه دريافت 
خواهيم كرد تا آزمايش رسمي بنزين توسط سازمان 
اس��تاندارد از آبان ماه آغاز ش��ود. وي تصريح كرد: 
در صورت��ي كه نگراني نس��بت ب��ه كيفيت بنزين 
داخلي نيز وجود داشته باش��د از بازار نمونه برداري 
تصادفي خواهيم كرد و ع��لاوه بر اين، بنزين توليد 
پالايش��گاه ها نيز مورد آزمون ق��رار خواهد گرفت. 

وي در مورد چگونگي كنترل كيفيت بنزين وارداتي 
نيز گفت: تم��ام محموله هاي بنزي��ن وارداتي بايد 
داراي گواهي بازرسي در مبدأ باشند و كارشناسان 
سازمان استاندارد نيز از كشتي هاي حاوي محموله 
بنزين نمونه برداري خواهن��د كرد. وي تأكيد كرد: 
آزمايش��گاه هاي بخ��ش خصوص��ي و همچني��ن 
آزمايشگاه هاي صنعت نفت نيز امكان كنترل كيفي 

بنزين را براي سازمان ملي استاندارد دارند. 
    رد استاندارد دستگاه هاي برنج كوب 

رئيس سازمان ملي استاندارد ايران استاندارد بودن 
برنج كوب هايي را كه اخيراً وارد بازار شده اند، تأييد 
نكرد و گفت: برنجي كه با دستگاه برنج كوب توليد 
شود ديگر يك محصول كشاورزي نيست بلكه يك 
محصول صنعتي است و هنوز هيچ استانداردي براي 

برنج صنعتي تدوين نشده است.
نيره پيروزبخت روز گذش��ته در جمع خبرنگاران 
درباره خبر اخير منتشر شده مبني بر وقوع تقلب در 
بازار مواد غذايي در خصوص استفاده از برنج كوب ها 
اظهار كرد: من نيز اين خبر را شنيده ام و به سرعت 
دستور پيگيري آن را صادر كرده ام. فعلًا نمي توانم 

در اين زمينه اظهارنظر قطعي كنم. وي گفت: البته 
مصاحبه يكي از صاحبان دس��تگاه ها را خواندم كه 
گفته بود »با دس��تگاه هاي نظارت براي استفاده از 
برنج ك��وب هماهنگي كرديم« ك��ه از اين موضوع 
اطلاعي ندارم و آن را تكذيب مي كنم. رئيس سازمان 
ملي اس��تاندارد ايران افزود: برنجي كه با دس��تگاه 
برنج كوب توليد شود ديگر يك محصول كشاورزي 
نيس��ت بلكه يك محصول صنعتي است و سازمان 
استاندارد بايد براي آن استاندارد لازم را تدوين كند 
و هم اكنون در حال انجام اين كار هستيم. وي افزود: 
بنابراين برنجي كه با برنج كوب توليد مي شود بايد 

حتماً قبل از توزيع در كنترل و نظارت قرار بگيرد. 
   دامپزشكي هم به ما بپيوندد

پيروزبخ��ت درباره اظهارات اخير رئيس س��ازمان 
دامپزش��كي بلامانع بودن اس��تفاده از خمير مرغ 
در فرآورده هاي گوشتي تحت نظارت دامپزشكي 
اظهار كرد: در حال حاضر سازمان استاندارد و وزارت 
بهداش��ت بر ممنوعيت اس��تفاده از خمير مرغ در 
توليد فرآورده هاي گوشتي تأكيد دارند و اميدوارم 
به زودي س��ازمان دامپزشكي نيز به صف ما ملحق 

شود. وي اضافه كرد: خمير مرغ در برخي كشورها 
توليد مي شود اما مورد استفاده آن براي خوراك دام 
و حيوانات است و براي توليد فرآورده هاي گوشتي 
مورد اس��تفاده قرار نمي گيرد. رئيس سازمان ملي 
استاندارد تأكيد كرد: بار ديگر تصريح مي كنيم كه 
استفاده از خمير مرغ در توليد سوسيس و كالباس 
ممنوع است. رئيس سازمان استاندارد در ادامه در 
مورد توقف شماره گذاري خودروهاي فاقد كپسول 
آتش نشاني نيز گفت: مذاكرات در اين مورد ادامه 
دارد و احتمالاً فردا يا شنبه جلس��ه فوري شوراي 
عالي استاندارد برگزار خواهد شد و مصوبه اي در اين 
مورد صادر مي شود. وي افزود: الزام نصب كپسول 
آتش نشاني در يكي از مصوبات مربوط به اواخر دولت 
قبل مطرح شد كه در واقع مصوبه اي شتاب زده بود. 
وي توضيح داد: در آن زمان بررس��ي همه جانبه در 
مورد ميزان توليد و واردات كپسول آتش نشاني و 
پودر آن صورت نگرفته بود كه ما در حال بررس��ي 
اين موضوع هس��تيم. به گفته وي ش��ماره گذاري 
خودروهاي فاقد كپسول آتش نشاني تا زمان تعيين 

تكليف اين موضوع متوقف خواهد بود.

راه اندازي پيشرفته ترين آزمايشگاه بنزين كشور در بندرعباس
   انرژي

شرکت آب و فاضلاب استان اردبیل 

آگهی فراخوان مناقصه شماره (93/19) 
(یک مرحله اي) نوبت اول
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خرید لوله پلی اتیلن دو جداره فاضلابی 
به اقطار 200-250-315 و 600 م م با کوپلر و واشر مربوطه 


